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عباس عبدي، فعال حزبي در يادداشت هايي سريالي 
در هفته دولت، اقدام به بررس��ي عملكرد يا ش��ايد 
بهت��ر بگويي��م، وارونه نمايي دس��تاوردهاي دولت 
سيزدهم كرده است. در نوش��تار پيش رو، سه مورد 
از ادعاي عباس عبدي را طرح و صحت آن را بررسي 

مي كنيم. 
1- عبدي با ارائه آمار اش��تغال خالص به جاي آمار 
ش��غل هاي ايجادشده، سعي كرده اس��ت در ايجاد 
يك ميليون ش��غل به دست دولت تش��كيك ايجاد 
كند و نتيجه بگيرد كه دول��ت در اين حوزه ناموفق 

عمل كرده است. 
در اين باره با ذكر چند نكته مي توان اش��تباه عجيب 

عبدي را به وي يادآوري كرد:

وقتي وعده ايجاد يك ميليون شغل داده شد، منظور 
اشتغال خالص نبود، بلكه به  وجود آمدن شغل هايي 
جديد به دست دولت بوده است. آمارهاي متعدد از 
نهادهاي مختلف نش��ان مي دهد دولت موفق شده 
اس��ت در اين دو س��ال حدود 2ميليون شغل ايجاد 
كند. گزارش هاي رس��مي از س��امانه رصد نيز مؤيد 
ايجاد يك ميليون فرصت ش��غلي در يك سال اخير 
اس��ت. حدود 5هزار واحد صنعتي در اين دو س��ال 
احيا شده اس��ت و اين امر قابل انكار نيست. اما شايد 
مهم ترين مؤي��د موفقيت دولت در حوزه اش��تغال، 
گزارش مركز آمار از نرخ بيكاري بهار1402 اس��ت. 
نرخ بي��كاري 8/2درصدي به��ار1402، پايين ترين 
نرخ بيكاري 20سال اخير است. با وجود اين چطور 

مي توان عملكرد دولت در حوزه اشتغال را زير سؤال 
برد؟ اين در حالي است كه عباس عبدي در يادداشت 
خود نيز به آمارهاي مراكز رسمي كشور نظير بانك 

مركزي و مركز آمار استناد كرده است!
2- عباس عبدي با بيان اينكه رشد اقتصادي دولت 
در دو س��ال اخير 4درصد بوده و ن��رخ هدف گذاري 
8درصد ثبت شده، س��عي در القاي اين موضوع دارد 
كه اين رشد اقتصادي، كاستي هاي سابق را نخواهد 

توانست جبران كند. 
طرح موضوعات اينچنيني توسط عباس عبدي بسيار 
عجيب به نظر مي رسد. دولت سيزدهم در شرايطي 
كش��ور را تحويل گرفت كه حجم اقتص��اد ايران از 
سال1390 تا 1399 فقط 5درصد رشد كرد، يعني 

به طور متوس��ط س��الانه زير 0/6درصد. با روي كار 
آمدن دولت س��يزدهم، جهت حركت اقتصاد ايران 
تغيير كرد. بر اس��اس آمارهاي بانك مركزي، رشد 
اقتصادي س��ال1400 به 4/4درصد رسيد. در اين 
ميان گروه نفت با رشد 10 درصدي بيشترين سهم 
را در رشد اقتصادي س��ال1400 داشت، همچنين 
رش��د 7 درصدي بخش صنعت در ميان بخش هاي 
مختلف، از حركت مثبت صنعتي دولت س��يزدهم 
خبر مي دهد. اين روند در سال1401 نيز ادامه پيدا 
كرد. بر اساس آمارهاي بانك مركزي رشد اقتصادي 
س��ال1401 نيز با روندي رو به رشد، 4درصد اعلام 
شد، بنابراين رشد اقتصادي كه در يك دهه متوقف 
شده بود، اكنون تغيير مسير داده و در دو سال پياپي 

ش��اهد رش��د اقتصادی بالاي 4درصد بوده ايم. در 
حالي عباس عبدي از آينده اي سياه سخن مي گويد 
كه صندوق بين المللي پول در آخرين گزارش خود 
از چشم انداز مثبت اقتصاد ايران در سال جديد خبر 

مي دهد. 
3-  عباس عبدي در بخش ديگري از يادداشت هايش 
وعده كاهش تورم از سوی دولت رئيسي را زير سؤال 
برده و گفته نه تنها وعده دولت محقق نشده بلكه روند 

به صورت معكوس هم پيش رفته است. 
در پاس��خ بايد گفت، اولاً تورم در شهريور1400 به 
گزارش بان��ك مركزي 59/3درصد بوده اس��ت. اين 
عدد در ش��هريور1401 به 39/6درصد رسيد، يعني 
كاهش حدود 20 درصدي تورم طی مدت يك سال 
رخ داده اس��ت. اگر ارز 4هزارو200تومانی از دولت 
قبل به ارث نمي رس��يد و اگر برخي دوستان جناب 
عبدي در تنور اغتشاشات سال گذشته نمي دميدند 
و نرخ ت��ورم مانن��د ماه هاي قبل كاه��ش مي يافت، 
ش��ايد در پايان سال1401 ش��اهد نصف شدن نرخ 
تورم و رسيدن آن به 30درصد مي بوديم. همچنين 
عباس عبدي يادش رفته اس��ت كه دوستان همفكر 
اقتصادي اش تورم سه رقمي را براي دولت سيزدهم 
پيش بيني كرده بودند و نام��ه آنها در همين روزنامه 

اعتماد منتشر شده بود. 
 اما آنچه در عمل رخ داد چي��ز ديگري بود. در پايان 
هم عبدي مجدداً بر ك��وس نااميدي كوبيده و آينده 
تورمي كشور را سياه نمايي كرده است، اين در حالي 
است كه بر اس��اس داده هاي مركز آمار نرخ تورم از 
ارديبهشت ماه كه 49/1درصد بوده، شروع به كاهش 
كرده، به طوري كه نرخ تورم مردادماه به 46/7درصد 
رسيده است و تمامي عوامل تورمي كشور از كاهش 

نرخ تورم تا پايان سال خبر مي دهند. 

وارونه نمايي از دستاوردهاي عيني دولت

تسهيلات وديعه مسكن به مستأجران نرسيد
 وعده اي كه در پايان فصل جابه جايي ها 

به ابلاغ رسید!
در پي افزايش اجاره بها از ارديبهش�ت ماه، مجلس طرح افزايش 
مبلغ تسهيلات وديعه مسكن را با قيد دوفوريت به تصويب رساند 
و از خرداد ماه به مس�تأجران اعلام ش�د از طريق س�ايت مربوط 
ثبت نام كنند. بس�ياري از مس�تأجران به خيال دريافت اين وام، 
قرارداد جديدشان را تمديد كردند و از صاحبخانه ها مهلت گرفتند، 
اما به رغم اطلاع رس�اني دولت، سايت ثبت نام مختل و از دسترس 
خارج شد. حال كه در ماه پاياني تابستان قرار داريم، خبر مي رسد 
اين طرح از سوي شوراي نگهبان تأييد نشده و مستأجران از خرداد 
ماه تاكنون سر كار بوده اند. اكنون اين سؤال مطرح است، مجلس كه 
دغدغه مستأجران را داشته و طرح دوفوريتي به تصويب رسانده، 
چرا نقاط ضعف لايحه را سريعاً رفع نكرده است تا تسهيلات اجاره 
بموقع به دست مستأجران برسد؟ ضمن اينكه سكوت چندماهه 
وزارت اقتص�اد و وزارت راه وشهرس�ازي ني�ز ج�اي تأم�ل دارد. 
افزايش وام وديعه مسكن در ابتداي فصل جابه جايي هاي مستأجران 
امسال مطرح شد و موجي از اميدواري ميان مستأجران به راه انداخت. 
به  هر حال مس��تأجران بايد كم كم براي تمديد ق��رارداد خود فكري 
مي كردند. طبيعي اس��ت، وام وديعه مس��كن 200 ميليون توماني در 
ته��ران، وام 150 ميليون تومان��ي در كلانش��هر ها و وام 100 ميليون 
توماني در شهرستان ها مشكل خيلي از آنها را حل مي كرد، اين بود كه 
دست به كار شدند و بعد از ثبت اطلاعات شان در سامانه جامع املاك و 
اسكان تلاش كردند وارد سايت ثبت نام وديعه مسكن شوند. از 9خرداد 
تاكنون نه تنها سايت بازنشده بلكه اين وام ضروري حتي به شبكه بانكي 
هم ابلاغ نشده است. اطلاع رساني افزايش وديعه اجاره پيش از تصويب 
نهايي و ابلاغ به شبكه بانكي بسياري از مس��تأجران را گرفتار كرد. به 
عبارت ديگر افزايش مبلغ وديعه نه تنها گره از كار مستأجران باز نكرد 
بلكه در برخي مناطق پايتخت و مراكز استان ها به افزايش مبلغ اجاره بها 
نيز دامن زد. موسوي يكي از متقاضيان اين وام مي گويد: با اطلاع رساني 
دولت، از صاحبخانه خود فرصت 1/5ماهه گرفتم تا تس��هيلات وديعه 
اجاره را بگيرم و به حسابش واريز كنم. 1/5ماه گذشت و سايت باز نشد، 

به ناچار با شرمندگي مجبور به تخليه آپارتمان شدم. 
از اين دست مستأجران بسيار فراوان هستند؛  مستأجراني كه به وعده 
دريافت وام، دل ش��ان را خوش كردند و در ميانه تابس��تان با افزايش 
دوبرابري اجاره بها روبه رو شدند، البته اين تسهيلات چندان هم براي 
قشر متوسط و مستأجر جامعه مقرون به صرفه نبود، زيرا با سود 23درصد 
محاسبه مي شد. به عبارت ديگر متقاضي ناچار بود بابت بازپرداخت وام 
200 ميليون توماني تا پنج سال ماهي 5 ميليون و600هزار تومان قسط 
بدهد و سال آينده شايد برابر همين تسهيلات مجبور شود براي تمديد 

اجاره اش به صاحبخانه پول دهد. 
دولت سيزدهم از زمان آغاز به كارش تلاش كرد بستر هاي لازم را براي 
س��اخت خانه مس��كوني فراهم كند و در كنار اين طرح ملي پرداخت 
تسهيلات وديعه مسكن را كه در سال هاي شيوع كرونا پايه گذاري شده 
بود، به بانك ها ابلاغ كرد. سال گذش��ته مبلغ اين تسهيلات در تهران 
100، مراكز استان ها 70 و ساير شهرها 40 ميليون تومان بود. امسال 
مجلس و دولت در قالب طرحي براي كنترل بازار مس��كن و اجاره بها، 
هفت راهكار براي س��اماندهي اين بازار ارائه داده اند ك��ه از جمله آن 
مي توان به رفع تعارض منافع مش��اوران ام��لاك، افزايش وام وديعه و 

افزايش ملك استيجاري اشاره كرد. 
   مستأجران در پيچ وخم دريافت وام 

پس از رسانه اي ش��دن طرح مجلس و افزايش وام وديعه مس��كن بايد 
دستورالعمل جديد روي سامانه جامع طرح هاي حمايتي مسكن قرار 
مي گرفت تا متقاضيان بتوانند به راحتي در سامانه ثبت نام كنند اما با 
گذش��ت 2/5ماه و رس��يدن به روزهاي پاياني جابه جايي مستأجران، 
اين س��امانه هنوز به روزرساني نش��ده و همان اطلاعات سال گذشته 
را به نمايش گذاش��ته است، يعني حتي اگر مس��تأجري از هفت خان 
رستم عبور كرده و مي توانست با ارائه اجاره نامه رسمي، كدرهگيري، 
ضامن و مدارك لازم، دل كارمندان بان��ك را نرم كند، در تهران نهايتاً 
100 ميليون تومان، در كرج، قم، تبريز، مشهد، اصفهان، شيراز، اهواز، 
كرمانشاه، رشت و اروميه تا س��قف 70 ميليون و در ساير شهرستان ها 

40 ميليون وام وديعه مسكن دريافت مي كرد. 
علاوه بر اين به دليل عدم تصويب طرح و ابلاغ نشدن آن به شبكه بانكي 
اصلًا سايت براي ثبت نام باز نشد و مستأجران تمام تابستان امسال را 
در پيچ و خم دريافت تسهيلات و تأمين پول پيش مسكن اجاره اي خود 
بودند. برخي طلا هاي خانگي ش��ان را فروختند، برخي ديگر از اقوام و 
آشنايان پول قرض گرفتند و برخي ديگر كه با خلف وعده دولت مواجه 

شدند مجبور به جابه جايي شدند. 
   آمار بهت آور از پرداخت وام وديعه مسكن

بر اس��اس آمار و اطلاعات وزارت راه وشهرسازي از سال1399 تاكنون 
در استان تهران فقط 8درصد مستأجران وام وديعه مسكن گرفته اند. 
به عبارتي، اين آمار تقريباً يك هش��تم تعداد متقاضيان بوده است. از 
س��ال1399 تا 21تير امس��ال، حدود 800هزار نفر متقاضي دريافت 
وام وديعه مسكن بوده اند اما فقط به 128هزارو799 نفر اين تسهيلات 
پرداخت شده است. بررسي ها از دست كم پنج مانع بر سر راه مستأجران 
در مسير دريافت اين نوع وام با وجود تلاش هاي دولت براي حمايت از 

اين قشر حكايت دارد. 
برخي شعب بانكي در س��ال هاي اخير به بهانه هايي همچون نداشتن 
ابلاغيه و بخشنامه، معرفي ضامن رسمي، ارائه كپي سند خودرو يا خانه 
متعلق به مستأجران، از پرداخت نوع وام اجاره خودداري مي كرده اند. 
برخي مس��تأجران مي گويند كه بانك به آنها گفته كپي سند خانه يا 
خودروی متعلق به خود را بياوريد تا بدانيم توانايي پرداخت اقس��اط 
وام اجاره را داريد. طي سال هاي اخير در كنار موانع سيستم بانكي در 
پرداخت وام اجاره، مستأجران با مشكلات ديگري همچون عدم همراهي 
صاحبخانه ها براي دريافت كد رهگيري و دريافت مبالغ قابل توجه از 
سوي بنگاه هاي املاك براي ارائه كد رهگيري مواجه بوده اند؛ موضوعي 
كه در خرداد امسال توسط دولت برطرف و ش��رايط براي دريافت كد 
رهگيري رايگان فراهم ش��د و بيش از 15هزار قرارداد اجاره در سامانه 

املاك و مستغلات به ثبت رسيد. 
   ابلاغ وام ۲۰۰ ميليون توماني مستأجران از هفته آينده

در شرايطي كه حدود س��ه ماه است مس��تأجران در گيرودار ثبت نام 
و دريافت وام وديعه هس��تند و م��دام به بانك ها مراجع��ه مي كنند تا 
در صورت ابلاغ مدارك ش��ان را تحويل دهند، خبر مي رس��د افزايش 
تسهيلات وديعه مسكن كه در ماه هاي گذشته از سوي شوراي نگهبان 
رد ش��ده بود، بعد از رفع نقايص آن، از هفته آينده ابلاغ مي شود! نكته 
قابل توجه اين است، در اين مدت كه مستأجران گرفتار اخذ تسهيلات 
بودند، وزارت راه وشهرسازي، مجلس و شوراي اقتصاد سكوت اختيار 

كردند و در پايان فصل جابه جايي ها تازه پرداخت آن ابلاغ مي شود. 
اقبال شاكري، عضو كميس��يون عمران مجلس در گفت وگو با يكي از 
خبرگزاري ها اين خبر را رس��انه اي می كند و مي گويد: متأس��فانه وام 
وديعه 200 ميليون توماني مس��تأجران هنوز ابلاغ نش��ده و سه شنبه، 

هفتم شهريورماه آخرين اصلاحات آن انجام شد. 
حمايت از مستأجران با طرح و لايحه يا ارائه طرح هايي كه قطعي نشده 
و به تصويب نرسيده اس��ت، محقق نمي شود. حمايت از مستأجران به 
برنامه مدون و عملياتي ساخت و اعطاي تسهيلاتي كه منبع آن براي 
شبكه بانكي مشخص شده است، نياز دارد. اين نوع حمايت منطقي نه با 

تهديد مالكان و نه تعيين سقف مجاز اتفاق نمي افتد.

گزارش »جوان« به  بهانه اظهارات قابل تأمل رئيس  صندوق توسعه ملي

آقاي غضنفري! ناتواني خود را به  نام نظام فاكتور نكنید
رئيس صندوق توسعه ملي به جاي پايبندي به ضوابط اقتصادي كشور با محوريت تأمين استقلال اقتصادي، با پنهان شدن پشت واژه مردم، دلواپس استقلال سياسي شده است!

رئيس صندوق توسعه ملي از اظهارات قابل  تأملي 
كه اخيراً مطرح كرده اس�ت، دنبال چيس�ت؟ آيا 
بپذيريم كه از سر دغدغه مندي چنين مطالبي را 
مطرح كرده است؟ حتي اگر اين فرض را بپذيريم 
كه از س�ر دغدغه من�دي بوده اس�ت، مخاطبان 
چنين اظهارات ش�اذي چه كس�اني هستند؟ آيا 
خودش، رداي مس�ئوليت به تن ندارد و مخاطب 
اي�ن اظهارلحيه ها نيس�ت؟ حتماً پاس�خ مثبت 
اس�ت. مهدي غضنفري نيك مي دان�د مأموريت 
صندوقي كه قب�ای رياس�ت آن را به ت�ن كرده، 
»تبديل بخش�ي از عوايد ناش�ي از فروش نفت، 
گاز و ميعان�ات گازي و فرآورده ه�اي نفت�ي ب�ه 
ثروت هاي مان�دگار، مولد و س�رمايه هاي زاينده 
اقتصادي و حفظ س�هم نس�ل هاي آينده« است، 
پس بهتر اس�ت به جاي دلواپسي از تبديل شدن 
به آنچ�ه »عمله كش�ورهاي همس�ايه« مي نامد 
و تلقي�ن گزاره ه�اي القايي همچون »اس�تعمار 
جديد كش�ورهاي همسايه«، مس�ئوليت خود را 
به درس�تي انجام دهد، البته از كسي كه مسئول 
گعده اي ب�ه  نام »انجم�ن فرانچايز ايران« اس�ت 
و با برخي اف�راد خاص نشست وبرخاس�ت دارد، 
انتظاري جز اين نيس�ت، اما حق ن�دارد از طرف 
مردم حرف بزند، آنچه او به مردم بدهكار اس�ت، 
پاس�خگويي از عملكرد صندوق توس�عه ملي و 
نحوه هزينه كرد اموال ملت ايران اس�ت ولاغير. 
منتظ�ر شفاف س�ازي عملكرد صندوق توس�عه 
و كارنام�ه و فيش ه�اي حقوقي رئي�س و اعضاي 
هيئ�ت عام�ل و مديران اي�ن صندوق هس�تيم. 
مهدي غضنفري، رئيس صندوق توسعه ملي اخيراً در 
گفت وگويي مدعي شده است: »مردم نگرانند كه به 
زودي تبديل به عمله كشورهاي همسايه شويم. ممكن 
است كشورهاي همس��ايه نوع جديدي از استعمار را 
براي ما رقم بزنند.« اظهارات اين مس��ئول اقتصادي 
در حالي اس��ت كه رهب��ر حكيم انق��لاب فرمودند: 
»وظيفه مان امروز مشاركت دادن مردم است، كمك 
كردن به آحاد مردم به خص��وص به طبقات ضعيف، 
وظيفه مان امروز كار جهادي مس��ئولان اس��ت، اين 
ديگر مربوط به خصوصِ سپاه نيست، همه  مسئولان 
كشور امروز موظفند كار جهادي كنند، شبانه روزي 
كار كنند، خس��تگي نشناس��ند. ما فصل مشبعي را 
حركت كرديم. اين سربالايي، اين شيب تند را عبور 
كرديم، به قله ها نزديك شديم. نبايد خسته بشويم. 
امروز روز خسته شدن نيست، روز نااميد شدن نيست. 
امروز روز شوق است، روز اميد است، روز حركت است. 
مس��ئولان كش��ور در بخش هاي مختلف بايد با اين 

روحيه حركت كنند.«
رهبر حكيم انقلاب در حالي معتقدند »فصل مشبعي را 
حركت كرديم« كه اين حركت مفصل و مبسوط و زياد 
مربوط به حوزه هاي مختلف از جمله تأمين استقلال 
سياس��ي بوده و از قض��ا غايت آن، تأمين اس��تقلال 
سياسي بوده است كه كس��ي جرئت نكند به ايران ما 
چپ نگاه كند، چه رسد به اينكه پهنه سرافرازي چون 
ايران كهن، مستعمره كسي شود، آن هم كشورهاي 
همسايه اي كه همين چند دهه قبل يك  بار به  اتفاق 
كل دنيا جمع شدند و نتوانس��تند حتي يك وجب از 
خاك اين كش��ور را بگيرند، حال بايد رئيس صندوق 
توسعه ملي از »عمله كشورهاي همسايه شدن ايران« 

سخن بگويد؟! با كدام عقل و منطق و سندي؟!

غضنفري در حالي مدعي شده است »ممكن است در 
آينده به كشوري تبديل شويم كه گاز را از تركمنستان 
و گندم را از عربستان وارد كنيم، كارهاي پزشكي ما را 
عمان و قطر انجام دهند و لجستيك هوايي و دريايي ما 
در اختيار امارات باشد« كه سال ها از مديران ارشد اين 
كشور بوده و در دولت حضور داشته است و همچنان 
حض��ور دارد و حتماً ب��ه آمارها و اطلاعات توس��عه 
همه جانبه كش��ور در بخش هاي مختلف دسترسي 
دارد. اين ش��خص در حالي »نگران دو رقمي ش��دن 
نرخ رش��د توسعه در كشورهاي همس��ايه« است كه 
خود از مسئولان اصلي توسعه كشور به شمار مي رود 
و اساساً صندوق توسعه ملي كه از نام آن نيز پيداست، 
به منظور توسعه كشور شكل گرفته است، حال چطور 
مي شود، مسئول توسعه كشور، مدعي توسعه نيافتگي 
باشد؟ آيا اين غير از بي كفايتي و ناتواني خود مسئول 
اس��ت و حال تلاش دارد ناتواني خ��ود را به نام نظام 

فاكتور كند!
امثال مهدي غضنفري حتماً از اصل43 قانون اساسي 
اطلاع دارند و نيك مي دانند آنچه در دوران مأموريت 
خود ك��رده و مي كنند، حتماً همس��و ب��ا اين اصل و 
تأمين كننده ه��دف قانونگذار نيس��ت، پس روي به 
اظهارات شاذ و اظهارلحيه هاي تعجب برانگيز مي آورند. 
حتماً از بند9 اين اصل مطلع هستند كه »بر افزايش 
تولي��دات كش��اورزي، دامي و صنعتي ب��راي تأمين 
نيازهاي عمومي و رساندن كشور به مرحله خودكفايي 
و رهاندن از وابستگی« تأكيد دارند يا بند8 همين اصل 
كه به »جلوگيري از سلطه اقتصادي بيگانه بر اقتصاد 

كشور« اشاره دارد. 
غضنفري به  گ��واه س��ابقه اجرايي خ��ود، حداقل از 
س��ال1365 يك كرس��ي مديريت را در بخش هاي 
مختلف اشغال كرده اس��ت. »معاون وزير بازرگاني و 

رئيس كل سازمان توس��عه تجارت از سال1384 تا 
1388«، »وزير بازرگاني از س��ال1380 تا 1390«، 
»وزير صنعت، معدن و تجارت از سال1390 تا 1392« 
و »عضو و رئيس هيئت عامل صندوق توسعه ملي از 
20مهر1400 تا كنون« بخشي از مسئوليت هاي وي 
بوده است، حال اگر كشور آن گونه كه تصوير مي كند، 

است، بايد پاسخگو باشد نه طلبكار!
غضنفري به عن��وان »رئيس هيئ��ت عامل صندوق 
توس��عه ملي« در بخشي از س��ياهه اي كه به  عنوان 
»پي��ام رئيس هيئت عام��ل« در تارنم��اي صندوق 
توسعه ملي وجود دارد، مدعي شده است »به دنبال 
ابلاغيه مقام معظم رهبري در خصوص سياست هاي 
كلي برنامه ششم توس��عه ايران)1400- 1395( و 
به رسميت شناخته ش��دن استقلال صندوق توسعه 
ملي از تكاليف بودجه سالانه كش��ور و نيز استقلال 
آن در مديريت حساب هاي ارزي و در ادامه با تأييد و 
تصويب اساسنامه دائمي صندوق توسعه ملي، شاهد 
ايفاي نقش كارآمدتر و پوياتر اين صندوق در تحقق 
اهدافي همچون كمك به ثبات اقتصادي و توس��عه 
كش��ور، ارتقای س��طح پس انداز بين نسلي، تسهيل 
جذب سرمايه خارجي، حضور موفق بخش خصوصي 
ايران در بازارهاي جهاني و كم��ك به تحقق اهداف 
سند چشم انداز و اقتصاد مقاومتي و حمايت از توليد 
و كالاي ايراني خواهيم بود«، حال بايد به مردم پاسخ 
دهد كه براي تحقق اهداف »كمك به ثبات اقتصادي 
و توسعه كشور« كه در پيام خود نيز بر آن تأكيد كرده، 

چه كرده است؟ 
  حرف رئيس صندوق توسعه ملي 

بيجا، بدموقع و بي ربط بود 
عبدالمجيد شيخي، كارش��ناس مسائل اقتصادي 
در خصوص اظهارات رئيس صندوق توس��عه ملي 

به »جوان« مي گويد: »بدون شك اين گفته رئيس 
صندوق توس��عه ملي با اين جمله رهبري كه »به 
قله ها نزديك ش��ده ايم، امروز روز خس��ته ش��دن 
و نااميدي نيس��ت« مناف��ات و تناق��ض دارد. اين 
حرف رئيس صندوق توسعه ملي بدون شك بيجا، 
بدموقع و بي ربط بوده است، مي توان گفت اين جمله 

غضنفري بدون پشتوانه منطقي زده شده است.«
اين كارشناس مسائل اقتصادي خاطر نشان مي كند: 
»در مبادلات تجاري ايران ي��ا صادركننده بوده يا 
واسطه يا اينكه دارای كالاهاي نهايي با فناوري بالا 
هس��تيم، به همين دليل كشورهاي همسايه ايران 
بيش از اينكه نياز به واردات مواد اوليه از ايران داشته 
باشند، نياز شديدي به كالاها و ستانده هاي نهايي 
با فناوري بالا دارند. اين فناوري در كشور ما وجود 
دارد و بسياري از كشورهاي همسايه از توانايي هاي 
ايران در اين خصوص استقبال كرده اند، به همين 
دليل اين س��ؤال را از آقاي غضنفري بايد پرس��يد 
كه امارات متحده عربي ماهواره پرتاب كرده است، 
آيا مي توان اي��ن امر را تلقي بر س��اخت ماهواره به 
دست اين كشور دانست؟ به طوري كه اين ماهواره 
را امريكا طراحي، انگليس ساخته و ژاپن آن را براي 

امارات پرتاب كرده است.«
وي مي افزاي��د: »امارات، بحرين، قطر، عربس��تان 
و ساير كش��ورهاي خليج فارس عمدتاً كشورهاي 
واردكننده و دلال يا واس��طه و كش��ورهاي شمال 
ايران نيز عمدتاً تأمين كننده مواد اوليه خصوصاً در 
زمينه انواع غلات و گاز محسوب مي شوند كه مورد 
نياز ايران است، پس رابطه با همسايگان در تسهيل 
واردات مواد اوليه براي ايران و در تسهيل صادرات 
محصولات فناوري بالا و فرآوري شده بسيار سودآور 
است، چون تجارت بر اس��اس اصل مزيت مطلق و 

نسبي به نفع كشورهاي مختلف است.«
ش��يخي تصريح مي كند: »ايران خود صادركننده 
محصولات با فناوري بالاست و به سمت واردات اين 
محصولات حركت نكرده اس��ت، به طوري كه هم 
اكنون س��وآپ گاز به تركمنستان صورت مي گيرد 
و صادرات اين محصول چون در هش��ت راه دالان 
يا كريدور بين المللي قرار داريم، هم اكنون صورت 
مي گيرد. توس��عه بازارهاي منطقه در كش��ورهاي 
آسيايي و همسايه مزيت هاي به شدت فراواني براي 
ايران دارد، به طوري كه همه كارشناسان خارجي 
معتقدند ايران در مركز ارتباطات بين المللي جهان 
واقع شده اس��ت، به همين دليل س��رمايه گذاران 
استقبال زيادي از س��رمايه گذاري در كريدورهاي 

داخلي كشور و جاده ابريشم كرده اند.«
اين كارش��ناس مس��ائل اقتصادي مي گويد: »در 
وضعيت فعلي بدون علم و تبيين درس��ت ماوقع، 
چرا رئيس صندوق توسعه ملي اين عبارت و جمله 
را در خصوص روابط ايران و كشورهاي همسايه به 
ميان آورده و ابهامات زيادي را در پي داشته است. 
پرواضح است كه اين دشمنان عنود به دنبال انزوای 
ايران هستند، رئيس صندوق توسعه ملي چرا آب در 

آسياب دشمن مي ريزد؟«
وي مي گوي��د در مق��ام ي��ك مس��ئول باي��د به 
توانمندي های كش��ورمان در عرصه هاي مختلف 
اش��اره كند تا بتواند س��همي از اميدآفريني مورد 
تأكيد رهبري داش��ته باش��د، اين در حالي است 
كه س��خن غضنفري در تأييد و تكرار حرف مشاور 
رئيس جمهور سابق كه گفته بود ايران تنها مي تواند 
آبگوشت بزباش و قرمه س��بزي صادر كند، است. 
اگر غضنفري منظور خاصي از اين جمله نداش��ته 
باش��د، بايد فوراً اين جمله را اص��لاح كند، البته با 
توجه به شناختي كه از ايشان دارم، به نظر مي رسد 
منظور خاصي نداش��ته باش��د، ولي بايد درس��ت 
مسئله را تبيين كند تا دشمنان نظام را خوشحال 
نكند. افرادي ك��ه در جايگاه بالاي��ی در نظام قرار 
دارند، بايد حرف هاي خود را بسنجند و در موضع 
ديپلماس��ي اقتصادي و اس��لامي موارد مختلف را 
براي رس��انه ها تبيين كنند نه اينكه ادبيات ش��ان 

شبيه افراد كوته بين باشد.
  جمع بندي

آقاي غضنفري، اگر اين جمله رهبر حكيم انقلاب 
را نخوانده ان��د كه بعي��د به نظر مي رس��د خوانده 
باشند، با دقت بخوانند: »كش��ورهاي دنيا عاشق 
چشم و ابروي كسي نيس��تند كه بگويند، آقا شما 
بفرماييد اينجا عضو بشويد، يك محاسبه اي دارند 
كه اين ح��رف را مي زنند، يك محاس��به اي دارند 
كه مي پذيرند يك دولت را، اين محاس��به خيلي 
مهم است، اين نشان دهنده  اين است كه كشور در 
وضعي قرار دارد، در حدي قرار دارد كه مشتركان 
و مؤسس��ان اين پيمان هاي بين الملل��ي راغبند، 
مايلند و بلكه گاهي مصرند كه كشور عزيزمان جزو 
آنها بشود.« از آنجا كه ماهيت مجموعه بين المللي 
»بريكس« اقتصادي است و شاخص هاي توسعه اي 
و اقتصادي را در عضوگي��ري مدنظر قرار داده اند، 
پس نمي توان گفت ايران بناست عمله فلان كشور 
شود، البته اگر كشورمان از ش��ر مديران »درگير 
تبعيض منافع« خلاص شود، حتماً مسير توسعه 

هموارتر خواهد شد.

وحيدعظيمنيا
گزارش
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